

## СОВРЕМЕННАЯ НАУЧНАЯ МЫСЛЬ

НАУЧНЫЙ ЖУРНАЛ НИИ ИСТОРИИ, ЭКОНОМИКИ И ПРАВА. - М.: НИИ ИЭП, 2018. - № 5. - 240 с.

### Главный редактор:

Турицын Игорь Викторович – доктор исторических наук, профессор (Москва)

### Редакционная коллегия:

Алиева Севиндж Исафил гызы - доктор исторических наук, доцент (Баку, Азербайджан)  
Берлин Сергей Игоревич – доктор экономических наук, профессор (Краснодар)  
Виноградов Сергей Вадимович – доктор исторических наук, профессор (Астрахань)  
Гангур Наталья Александровна – доктор исторических наук, профессор (Краснодар)  
Дай Цзяньбин – доктор исторических наук, профессор (Шицзячжуан, провинция Хэбэй, Китай)  
Дацышен Владимир Григорьевич – доктор исторических наук, профессор (Красноярск)  
Ермоленко Александр Александрович - доктор экономических наук, профессор (Краснодар)  
Иванов Александр Гаврилович – доктор исторических наук, профессор (Краснодар)  
Кибальник Алексей Григорьевич – доктор юридических наук, профессор (Ставрополь)  
Киселев Александр Федотович - академик РАО, доктор исторических наук, профессор (Москва)  
Клейнер Георгий Борисович - член-корреспондент РАН, доктор экономических наук, профессор (Москва)  
Кошаев Владимир Борисович - доктор искусствоведения, профессор (Москва)  
Левицкий Михаил Львович – академик РАО, доктор педагогических наук, кандидат экономических наук, профессор (Москва)  
Ломов Станислав Петрович – академик РАО и РАХ, доктор педагогических наук, профессор (Москва)  
Майничева Анна Юрьевна - доктор исторических наук (Новосибирск)  
Мезга Николай Николаевич – доктор исторических наук, профессор (Гомель, Белоруссия)  
Муллакаев Марат Салаватович – доктор технических наук (Москва)  
Рау Иоганн – доктор философских наук, профессор (Берлин, Германия)  
Сапфинова Аполлиария Александровна - доктор юридических наук, профессор (Краснодар)  
Симонян Гарник Айкарамович – доктор экономических наук (Сочи)  
Соловей Юрий Петрович – доктор юридических наук, профессор (Омск)  
Телепень Сергей Валерьевич – кандидат исторических наук, доцент (Мозырь, Белоруссия)  
Упоров Иван Владимирович – доктор исторических наук, кандидат юридических наук, профессор (Краснодар)  
Шадже Азамат Мухамчериевич – доктор юридических наук, профессор (Майкоп)  
Шацилло Вячеслав Корнельевич – доктор исторических наук, профессор (Москва)  
Яковлев Александр Иванович – доктор исторических наук, профессор (Москва)

Адрес редакции: 119192, Москва, Мичуринский проспект 16, к.267. Тел. +7 (495) 227-24-13. E-mail: info@helri.com; i.turitsyn@mail.ru;  
Официальный сайт: www.helri.com

ISSN 2308-264X

© «Современная научная мысль»; Авторы публикаций.

Перепечатка без разрешения редакции журнала не допускается. Ссылки на исходные публикации обязательны.

### MODERN SCIENTIFIC THOUGHT

SCIENTIFIC JOURNAL OF HISTORY, ECONOMICS AND LAW RESEARCH INSTITUTE. - M.: HELRI, 2018. - № 5. - 240 P.

**Editor-in-chief:** Turitsyn, Igor – Doctor of History, Professor (Moscow)

### Board of editors:

Alieva, Sevindc - Doctor of History, Docent (Baku)  
Berlin, Sergey – Doctor of Economics, Professor (Krasnodar)  
Vinogradov, Sergey – Doctor of History, Professor (Astrakhan)  
Gangur, Nataly – Doctor of History, Professor (Krasnodar)  
Dai, Jianbing – Doctor of History, Professor (Shijiazhuang, Hebei Province, China)  
Datsyshen, Vladimir – Doctor of History, Professor (Krasnoyarsk)  
Ermolenko, Alexander – Doctor of Economics, Professor (Krasnodar)  
Ivanov, Alexander – Doctor of History, Professor (Krasnodar)  
Kibalnik, Alexei – Doctor of Law, Professor (Stavropol)  
Kiselev, Alexander – Doctor of History, Professor, the Academician of the Russian Academy of Education (Moscow)  
Kleiner, Georgiy – Doctor of Economics, Professor, the Corresponding Member of the Russian Academy of Sciences (Moscow)  
Koshayev, Vladimir - Doctor of Arts (Moscow)  
Levitsky, Mikhail - Doctor of Economics, Professor, the Academician of the Russian Academy of Education (Moscow)  
Lomov, Stanislav – Doctor of Pedagogy, Professor, the Academician of the Russian Academy of Education, the Academician of the Russian Academy of Arts (Moscow)  
Maynischeva Anna - Doctor of History (Novosibirsk)  
Mezga, Nikolay – Doctor of History, Professor (Gomel, Belorussia)  
Mullakaev, Marat – Doctor of Technology (Moscow)  
Rau, Johannes - Doctor of Philosophy, Professor (Berlin, Germany)  
Sapfirova, Apollinaria - Doctor of Law, Professor (Krasnodar)  
Simonian, Garnik – Doctor of Economics (Sochi)  
Solovey, Yuri – Doctor of Law, Professor (Omsk)  
Telepen, Sergey – PhD in History, Docent (Mozyr, Belorussia)  
Uporov, Ivan – Doctor of History, PhD in Law, Professor (Krasnodar)  
Shadzhe, Azamat – Doctor of Law, Professor (Maykop)  
Shatsillo, Viacheslav – Doctor of History, Professor (Moscow)  
Yakovlev, Alexander – Doctor of History, Professor (Moscow)

© «Modern scientific thought», Authors of the publications

Reprint is permitted only with the consent of the editorial board. References to the original publications are required

## СОДЕРЖАНИЕ

Содержание	2
<b>ИСТОРИЯ</b>	
<b>К МЕЖДУНАРОДНОЙ КОНФЕРЕНЦИИ «СОТРУДНИЧЕСТВО РОССИИ (СССР) И КНР: ИСТОРИЧЕСКИЙ ОПЫТ, УРОКИ» (МОСКВА, НИИ ИЭП, 10 НОЯБРЯ 2018)</b>	
<i>Турицын И.В.</i> Валютно-финансовая политика СССР в контексте советско-китайского сотрудничества 1949-1956 гг.	5
<i>Дацышен В.Г., Сюй Хайцзяо.</i> Китайские рабочие на Джидинском комбинате в 1950-х гг.: по материалам местной газеты	20
<i>Чэн Хун, Дацышен В.Г.</i> Сравнительный анализ пребывания китайских рабочих в Сибири и на Дальнем Востоке России в 1950-х и 1990-х гг.	27
<i>Смертин Ю.Г.</i> Первые контакты России и Китая в Приамурье: от войн к дипломатии (вторая половина XVII в.)	33
+++	
<i>Алиев Б.Г., Муртазаев А.О.</i> Сведения голландского художника и путешественника Корнелия де Брейна о Дагестане	37
<i>Плотникова А.В., Ноздрина И.О.</i> Результаты Таможенной реформы 1753-1757 гг. и их влияние на развитие торговых отношений	43
<i>Киселев М.А.</i> Обстоятельный Манифест о восшествии Екатерины II на престол 1762 г.: авторство и идейные источники	48
<i>Вивчар В.М.</i> Идеологема «Большой русской нации» и складывание научно-православной концепции Брестской унии в конце XVIII - первой половине XIX вв.	65
<i>Даутов И.Н.</i> Культурные связи русского населения низовий Терека с соседними народами в первой половине XIX века	70
<i>Пирова Р.Н.</i> Династия купцов Мир-Багировых в Астрахани в XIX - начале XX вв.	76
<i>Медведик И.С.</i> Британия и Германия в борьбе за Западную Африку в конце XIX в.	82
<i>Писчикова Н.П., Савосина Ю.В.</i> Влияние международной обстановки на финансовое состояние России накануне и в период Русско-японской войны	87
<i>Упоров И.В., Шеуджен Н.А.</i> Политика Временного правительства по реформированию института местного самоуправления в России (март-октябрь 1917 года)	93
<i>Добрякова Н.А., Лобанов В.Б., Пыльцын Ю.С.</i> Гражданская война на Северном Кавказе: отряд генерала И.Н. Колесникова (ноябрь 1918-январь 1919 гг.)	100
<i>Долженкова Е.В., Емельянов А.С.</i> Исключительные права советской номенклатуры (1920-е гг.): историографический обзор	106
<i>Яхутль Ю.А.</i> Южнороссийская повседневность в эпоху НЭПа (по материалам Дона и Кубани)	112
<i>Иванов В.А., Бояринцева И.А., Иванов В.В.</i> Участие милиции в антирелигиозной кампании в конце 1920-х – 1930-е годы: национальный элемент (на материалах Поволжья и Приуралья)	120
<i>Буланцев В.Е.</i> Второй этап боев за Скирмановские высоты: из истории битвы под Москвой	128
<i>Серогодский Н.А.</i> Развитие мелиорации на Юге России: достижения и проблемы (1960-е – 1980-е гг.)	139
<i>Акинин М.А.</i> «Малый БАМ» в истории Южной Якутии	144
<i>Харитонова Е.Г.</i> Телевидение и кинематограф как информационные каналы формирования исторической памяти о политических репрессиях в СССР	149
<i>Чмырева В.А.</i> Анализ внешнеполитической практики США в отношении Украины (2014-2017 гг.)	153
<i>Изудинова Р.С.</i> Отражение войлочно-бурочных изделий в фольклоре и поэзии аварцев Дагестана	160

<b>Бурова А.Ю.</b> Влияние маржинализма на смену парадигмы экономической теории: к истории проблемы	166
<b>Алиева С.И.</b> Дань памяти: ценный вклад в изучение истории Азербайджанской Демократической Республики и послереволюционной эмиграции (Топчибаши А.М. Парижский архив 1919-1940/ Сост., введение, пер. и прим. Г.Мамулия, Р. Абуталыбов. Науч. ред., проф. И.Агакишиев. В 4-х кн. - М.: Худож. лит., 2016-2018	171
<b>Проконцева Н.В.</b> Международная научная конференция «Создание и развитие банковской системы современного Китая» (Шанхай, 19 сентября 2018 г.)	174

## ЭКОНОМИКА

<b>Симонян Г.А.</b> Анализ перспектив развития туристской отрасли Китая	176
<b>Гогиберидзе Л.Г., Курбанов Р.Э.</b> Социально-экономические и правовые аспекты развития Северного Кавказа: нормативный прогноз	182
<b>Кандалинцев В.Г.</b> Трехединый труд: прикладная система, основанная на христианских ценностях	190
<b>Нестеров А.Ю., Халиулина В.В., Бабина С.И., Акулов А.О.</b> Применение дистанционных образовательных технологий в магистратуре: выявление мнения обучающихся и базовые решения	197
<b>Ширинкина Е.В.</b> Анализ рынка человеческого капитала	207

## ЮРИСПРУДЕНЦИЯ

<b>Ларина О.Г., Емельянов А.С., Ноздрина И.О.</b> Теория октроированных прав: становление и развитие	212
<b>Плотникова А.В., Ларина О.Г., Лукашова В.Э.</b> К вопросу о государственно-правовом регулировании торговых отношений в России во второй половине XVII – начале XX вв.	216
<b>Харитонов И.К.</b> Конституционно-правовая сущность государственного принуждения	220
<b>Шевцов А.Л., Ларина О.Г., Емельянов А.С.</b> Определенность общих принципов права Европейского Союза и их юридическая привилегированность в рамках системы наднационального правового регулирования общественных отношений	225
<b>Таран О.А.</b> Некоторые аспекты совершенствования законодательства об административных правонарушениях по вопросам государственного контроля (надзора)	230
<b>Васильева Е.Г.</b> Новые инструменты взыскания налоговой задолженности предприятий с конечных бенефициаров в России	233

## CONTENTS

<b>Contents</b>	2
<b>HISTORY</b>	
<b>Turitsyn, I.V.</b> Currency-financial policy of the USSR in the context of Soviet-Chinese cooperation in the 1949-1956-ies	5
<b>Datsyshen, V.G., Xu, Haijiao.</b> Chinese workers at the Jidin combine in the 1950-ies.: on the material of local gazette	20
<b>Cheng Hong, Datsyshen, V.G.</b> Comparative analysis of the staying of Chinese workers in Siberia and in the Far East of Russia in the 1950s and the 1990s.	27
<b>Smertin, Y.G.</b> First contacts of Russia and China in the Amur region: from wars to diplomacy (the second half of the xvii century)	33
<b>Aliiev, B.G., Murtazaev, A.O.</b> Information of the Netherlandish Artist and Traveler – Cornelius de Bruyn about the Dagestan	37
<b>Plotnikova, A.V., Nozdrina, I.O.</b> The results of Customs Reform 1753-1757 and their influence on the development of trade relations	43

<b>Kiselev, M.A.</b> Detailed Manifesto about accession of Catherine II to the throne in 1762: authorship and ideas sources	48
<b>Vivchar, V.M.</b> Ideologeme «Big Russian Nation» and the creation of the scientific-orthodox concept of the Union of Brest in the late xviii-first half of the xix centuries	65
<b>Dautov, I.N.</b> Cultural relations of the Russian population of Low Terek with the neighboring people in the first half of the XIX century	70
<b>Pirova, R.N.</b> The dynasty of merchants Mir-Bagirovs in the Astrakhan in the XIX – early XX centuries	76
<b>Medvedik, I.S.</b> Britania and Germany in the fight for Western Africa in the end of the XIX century	82
<b>Pischikova, N.P., Savosina, Yu.V.</b> The impact of the international environment on the financial status of Russia before and during the Russo-Japanese War	87
<b>Uporov, I.V. Sheudzhen, N.A.</b> Temporary Government policy on reforming the institute of local self-government in Russia (march-october 1917)	93
<b>Dobryakova, N.A., Lobanov, V.B., Pyltsyn, Y.S.</b> Civil War on the North Caucasus: the squad of General I. N. Kolesnikov (november 1918-january 1919)	100
<b>Dolzhenkova, E.V., Emelyanov, A.S.</b> The exclusive rights of the Soviet Nomenklatura: the historiographical review	106
<b>Yakhutl', Y.A.</b> South Russian Everyday life in the epoch of NEP (by materials of Don and Kuban)	112
<b>Ivanov, V.A., Boyarintceva, I.A., Ivanov, V.V.</b> National factor in activity of the Soviet Militia (1917-1941): problem of historiography	120
<b>Bulantcev, V.E.</b> The second stage of the Battle for Skirmanovsky Height: from the History of Battle of Moscow	128
<b>Serogodsky, N.A.</b> The development of melioration in the South of Russia: achievements and challenges (1960–1980-ies)	139
<b>Akinin, M.A.</b> «Little Baikal – Amur Mainline» in the history of South Yakutia	144
<b>Kharitonova, E.G.</b> Television and Cinema as informational channels of formation of the historical memory on political repressions in the USSR	149
<b>Chmyreva, V.A.</b> Analysis of U.S. foreign policy toward Ukraine (2014-2017)	153
<b>Izudinova, R.S.</b> Reflection of felt-borax products in folklore and poetry of Avarians of Daghestan	160
<b>Burova, A.Y.</b> Influence of Marginalism to the change of the economic theory paradigm: to the history of the problem	166
<b>Aliyeva, S.</b> Tribute to the Memory: valuable contribution to the study of the history of the Azerbaijan Democratic Republic and post-revolutionary emigration. Review on the edition: Topchibashi A.M. Paris Archive 1919-1940 / Compiled, introduction, translation and notes by G. Mamoulia and R. Abutalybov. Scientific editor, professor Ismail Agakishiyev. In 4 books. - M.: Art. Lite., 2016-2018.	171
<b>Prokoptseva, N.V.</b> International Scientific Conference "The creation and development of the banking system of modern China" (Shanghai, September 19, 2018)	174

## ECONOMICS

<b>Simonyan, G.A.</b> Analysis of the prospects of development of the tourist industry of the China	176
<b>Gogiberidze, L.G., Kurbanov, R.E.</b> Socio-economic and legal aspects of the North Caucasus development: normative forecast	182
<b>Kandalintsev, V.G.</b> The triune labor: applied system based on Christian values	190
<b>Nesterov, A.Y., Khaliulina, V.V., Babina, S.I., Akulov, A.O.</b> Application of distance learning technologies in the magistracy: identification of opinions of students and basic solutions	197
<b>Shirinkina, E.V.</b> Analysis of the human capital market	207

## JURISPRUDENCE

<b>Larina, O.G., Yemelyanov, A.S., Nozdrina, I.O.</b> Theory artrourosan right: formation and development	212
<b>Plotnikova, A.V., Larina, O.G., Lukashova, V.E.</b> To the question of the state-legal regulation of trade relations in Russia in the second half of the XVII - the beginning of the XX century	216
<b>Kharitonov, I.K.</b> Constitutional-legal essence state enrichment	220
<b>Shevtsov, A.L., Larina, O.G., Emelyanov, A.S.</b> Certainty of the general principles of the European Union law and their legal privilege within the framework of the supranational legal regulation of social relations	225
<b>Taran, O.A.</b> Some aspects of perfection of the legislation on administrative offenses on state control (oversight)	230
<b>Vasilyeva, E.G.</b> New tools in the field of collection of tax recovery of enterprises from the ultimate beneficiaries in Russia	233